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Dziękuję, za przesłanie senackiego projektu ustawy „O sołtysach i radach sołeckich 

oraz zmianie niektórych innych ustaw”. 

Jestem sołtysem od 2007 roku, kadencja zgodnie ze Statutem Sołectwa Nowe Skoszewy 

trwa 4 lata. Część sołtysów z naszej Gminy, choć nieformalnie spotyka się i nierzadko 

dyskutuje na tematy związane z rolą sołtysa, jego możliwościami i możliwościami wpływu 

na to co ma się „dziać” w sołectwie.  

Tak więc jako sołtys jestem zainteresowana ustawodawstwem, które proponuje Senat. 

W projekcie jest część zapisów, które są już uregulowane w statucie sołectwa, czy 

statucie gminy, czy w ustawie o samorządzie gminnym a uregulowania na ten sam temat 

w nowej ustawie mogłyby powodować chaos prawny – art. 3, art. 4 , art. 5 ust. 1, art. 7, art. 8, 

art. 9 projektu ustawy. 

Moim zdaniem, można zaproponować inne rozwiązanie – uzupełnienie ustawy 

o samorządzie gminnym o zapisy – art. 2, art. 5 ust. 2 – 5, art. 6, art. 10, art. 11, art. 12. 

Osobiście nie uważam za zasadne, aby na sołectwo należało przekazać 1,5%, może to rodzić 

konflikty względem organizacji pozarządowych, które już działają w danej wsi.  

Uważam, że przy daniu sołectwu możliwości realizacji zadań pożytku publicznego, 

można wskazać dla sołectwa formę prowadzenia (rozliczania się) poprzez ewidencję 

uproszczoną przychodów i kosztów (art. 10a ustawy o działalności pożytku publicznego 

i wolontariacie). 

Nadto myślę, że zasadnym byłoby, aby sołtys był dysponentem środków sołectwa 

na wyodrębnionym dla sołectwa rachunku bankowym. 

Odnosząc się do uregulowania art. 6 projektu, wskazałabym okres w latach, na przykład 

minimum 10 lat, ponieważ statut sołectwa określa długość kadencji sołtysa i czasami jest to 

tylko 3 lata, a czasami nawet 5 lat. Można byłoby dopisać, że przy pełnieniu funkcji sołtysa 



przez mniej lat niż 10, dodatkowe świadczenie emerytalne przysługuje proporcjonalnie 

do ilości lat pełnionej funkcji. 

Podoba mi się pomysł „stałego” wynagradzania sołtysa i myślę, że każda „stała, 

adekwatna” kwota ucieszyłaby sołtysów. 

Można też ustalić po prostu „stałą, adekwatną” dietę dla sołtysa za pełnienie funkcji 

sołtysa. 

Nie rozumiem zapisów o nawiązywaniu stosunku pracy – z kim, na jakich zasadach? 

Pragnę podnieść sprawę, która nie jest uregulowana w projekcie, a myślę, że znacznie 

usprawniłaby pracę sołtysa i jego możliwość działania a także wpłynęła na wspólnotę 

samorządową sołectwa (art. 1 projektu) a mianowicie, aby określić maksymalną ilość 

mieszkańców, jaka będzie tworzyła sołectwo, na przykład do 500 osób. W dużych sołectwach 

mieszkańcy często się nie znają, ponieważ praktycznie jest to niemożliwe a w mniejszych 

sołectwa łatwiej jest dotrzeć jednemu sołtysowi do każdego mieszkańca. 

Przy zainteresowaniu Pana Senatora bezpośrednim wysłuchaniem sołtysów, jako część 

sołtysów z Gminy Nowosolna jesteśmy do dyspozycji. 

 

Z wyrazami szacunku 

Małgorzata Lesiak 


